
 

 

 
 

Data: 11 de març del 2019 

Hora: 18:00h - 20:00h  

Lloc: Saló de Cent, Ajuntament de Barcelona 

PERSONES ASSISTENTS 
 

Presidència 

Sr. Jaume Asens, tinent d’alcaldia. 
Vicepresidència Primera: Vicepresidència Segona: 
Sra. Montserrat Morera Sr. Alejandro Goñi 

Convidat: Síndica Greuges: 
Joan Manuel V Parisi CMAB Mª Assumpció Vilà 

Grups municipals: Institucions mes significatives de la ciutat: 
Gala Pin BeC Beatriz Blanco CJB 
Raimond Blasi PdeCAT Adela Subirana Grup 7 
Trinitat Capdevila ERC Juanjo Casado UGT 
Marilen Barceló C’s Francina Alsina Taula Tercer Sector 
Montserrat Ballarín PSC Albert Recio FAVB 
Xavier Mulleras PP Isabel Closs RACC 
Consells ciutadans de districte: Eugeni Forradellas Consell de Cent 
Joan Bordetas Eixample Carlos Sánchez UAB 
Jordi Gras Sant Martí Josep Vilalta UB 
Antonio Guillem Sants-Montjuïc Estanislau Roca UPC 
Ramón Noguera Sarrià Javier García FEDELATINA 
Consells sectorials de la ciutat: Pròsper Puig Fundació Barcelona Comerç 
Rodrigo Araneda CM LGTBI Persones renom ciutadà: 
Manuel Cases Consell dels animals Merce Rey  
Emeka Okapa Pacte per la mobilitat Guillem Espriu  
Joan Martínez Consell de la gent gran Laura Rojas  
Coral Regí CMEB Paz Cano  
Aitor Urquiola CMCID Anna Balletbó  
Salvador Vendrell Fundació Barcelona Comerç Registre Ciutadà: 
Fitxer general d’entitats ciutadanes: Jose Ruiz  
Àngels Guiteras ABD Inmaculada Vicente 
Lluïsa Erill Entitats Horta, Sants i Bordeta Mª Carmen Penella 
Antonio Reig Entitats Poble Sec Inmaculada González 
Mª Rosa Lunas FOCACG Pere Massanet  
Enrique Delgado Taula Entitats Sarrià Ajuntament de Barcelona: 
Enric Canet Casal dels Infants Fernando Pindado Comissionat Participació 
Nuria Paricio Barcelona Oberta Maribel Fernández Secretaria Jurídica 
Joan Vidal  Mas Guinardó Andreu Parera Secretaria CdC 
Joan Puente 
Lola de la Fuente 

Racó de les Corts 
Fundació Escalt Marina 

Manel Punsoda Democràcia Activa i 
Descentralització 

Diego Duran Ecologistes Orland Blasco Democràcia Activa i 
Descentralització 

  Alba Guerrero Suport tècnic CdC 
 

PLENARI CONSELL DE CIUTAT 
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S’excusen:  Salvador Barrau, Antonio Fortes, Josep Ortiz, Roser Vallhonesta, Zrinka Tustonjkic, 
Marta Gumà, Maria Rubia, Gemma Altell, Josep Molina, Salvador Domínguez, Joan Fa, Luca 
Gervasoni, Josep Sánchez, Neus Bonet, Raquel de Haro, Lluís Vendrell, Toni Guiu, Xavier Ferré, 
Joan Merino, Josep Conesa, Raquel Acinas, Jordi Porta, Delfí Cosialls, Àngel Serra, Miquel Carrillo, 
Carlos Ruiz, Carlos Rosales, Claudia Libenson, Esther Sauqué. 

 
ORDRE DEL DIA 

 

0. Benvinguda 

1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de les sessions anteriors 

2. Memòria del Consell de ciutat a presentar al Consell municipal  

3. Dictamen Cooperació publico privada  

4. Proposta al Consell municipal de declaració sobre els certificats digitals exigits a les 
associacions 

5. Proposta dissolució Consell Municipal d’Entitats Barcelona 

6. Torn obert de paraula 

 
SÍNTESIS DE LA SESSIÓ DE TREBALL 

 

0. Benvinguda  

Presenta la sessió i saluda els assistents el Sr. Jaume Asens. Explica que és el 

darrer Plenari del mandat i aprofitar per a agrair el treball realitzat a tots els membres 

que de forma altruista donen sentit a l'òrgan des de fa 15 anys.  

Transmet unes paraules de solidaritat amb les víctimes del 11M succeït tal dia com el 

present fa 15 anys. 

Fa al·lusió a l'augment del nombre de grups de treball en aquest període. I ressalta la 

importància de distribuir el recurs de l'energia voluntària, relacionant-lo amb la votació 

de dissolució d'un òrgan. 

Felicita per la participació i implicació en el nou Reglament de Participació Ciutadana, 

eina que facilita la reivindicació d'accions en el Plenari Municipal com serà la 

proposta de declaració sobre els certificats digitals. 

Afirma que ens acostem al canvi de paradigma i model de participació quant a la 

relació ajuntament i veïnes i veïns. 

 

1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de les sessions anteriors 

Pren la paraula Sr. Raimond Blasi, i fa referència al fet que, tal com ell va sol·licitar 
en l'anterior plenari, s'hagi fet possible la transmissió en streaming del Plenari 
per BTV. De seguida, manifesta la disconformitat, en nom del seu grup municipal, de 
no incorporar un punt en l'ordre del dia relatiu a l'Informe de l'Estat de la Ciutat. 

Respon el Sr. Jaume Asens, que no s'està transmetent en streaming, però si es fa 
un seguiment de l'acte per part de BTV. I afegeix que per raons de la LOREG (Llei 
orgànica del Règim Electoral General), no es permet fer campanya, motiu pel qual no 
es pot incorporar un punt a l'ordre del dia relatiu a l'Informe de l'Estat de la Ciutat. 

S’aprova l'acta del plenari del 12 de desembre 2019 . 
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2. Memòria del Consell de ciutat a presentar al Consell municipal  

Pren la paraula Sra. Montse Morera i ressalta que el treball d'aquest any ha sigut 

més fàcil per l'aprovació de les normes de participació, la qual cosa ha ajudat a 

transformar el funcionament del consell, per tal d’obrir-lo i de col·laborar amb d’altres 

Consells sectorials i territorials i entitats de participació. 

Recull les contradiccions de la norma en la qual es considera la realització de multi-

consultes i consultes directes però que després han quedat parades, provocant cert 

desconcert. 

Destaca algunes dificultats: 

- L’absència de projecte de pressupostos ha impedit l’elaboració del Dictamen. 

- El retorn des del Govern municipal sobre els Dictàmens. 

- La impossibilitat de desplegar el Grup d’Implementació de Normes de participació. 

- Dinàmica dels partits polítics dificulta la activitat. 

- Reivindica l'oportunitat que qualsevol grup de treball pugui compartir les seves 

conclusions amb el Plenari per a ser debatudes. 

També destaca alguns punts positius: 

- Nomenament de persones de rellevància per a la Comissió d'Empara i Comissió 

Assessora de Processos Participatius. 

- Reactivació de Consell Assessor i Consultiu de BTV. 

- Disposar d'un espai estable de reunió. 

- Propostes de les Medalla d'Honor. 

- Suport de l'equip tècnic del Consell de Ciutat. 

 

Pren la paraula la Sra. Beatriz Blanco que fa esment de l'activitat el consell, 

destacant un total de 6 grups de treball. Dels quals: dos estan en continuïtat operativa 

des del 2017:  “Visibilitat i comunicació” i “Desigualtats i vulnerabilitats”.  Hi ha 2 més 

actius: “Cooperació público-privada” i “Memòria 2018”. Els conclosos son: “Rellançar 

Barcelona” i “Estat de la Ciutat 2017”. I per últim, el grups pendents de reactivació: 

“Pressupost i Ordenances fiscals”, “Implementació de normes” i “Accessibilitat i 

participació”. Es valora positivament el rècord absolut de 15 comissions de treball en 

aquest mandat i la participació, amb un volum aproximat de 957 hores voluntàries. 

 

Quant als reptes enumera els següents: 

- Mantenir el consell com un espai de participació inclusiva. 

- Evitar el trasllat de la dinàmica partidista. 

- Defensar la seva capacitat d'opinar argumentadament sobre les accions o 

inaccions del Govern municipal. 

- Augmentar la seva transcendència i la capacitat d’influència. 

- Continuar amb un funcionament dels diferents grups de treball col·legiat.  

- Garantir la diversitat de mirades i interessos. 

- Establir mecanismes de col·laboració amb els Consells Sectorials. 

- Insistir el retorn preceptiu des del Govern municipal a tots els Dictàmens. 
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- Transferir la memòria del Consell de Ciutat als nous participants amb cada 

nova legislatura. 

- Continuar la compareixença davant el Consell Municipal per presentar el seu 

informe d’activitat anual. 

- Fer la renovació dels membres del Consell de Ciutat. 

 
S'obre torn de paraula. 

No hi ha intervencions. 
 
Votació: 

S’aprova la Memòria 2018 per 41 vots a favor, 0 en contra i 1 abstenció. 
 
 

3. Dictamen Cooperació publico privada  

 

Pren la paraula la Sra. Àngels Guiteras i explica que el grup sorgeix de la necessitat 

d'analitzar com es duu a terme la relació de cooperació publico-privada en la 

prestació de serveis, fonamentalment en els serveis d'atenció a les persones. Segons 

recomana la directiva europea 2014/24, aquesta activitat l'han de realitzar 

preferentment les entitats del Tercer Sector Social o Cultural i entitats petites sense 

ànim de lucre, així com les PIME’s, sense perdre el caràcter públic, i defineix que 

aquesta cooperació ha de millorar l'eficiència i centra l'atenció en el servei de les 

persones.  

Destaca que el grup va formar part de la prova pilot en l'ús de la plataforma 

decidim.barcelona, com a eina de treball en xarxa.  

Presenta les 3 línies de treball que han seguit: 

- Concretar avantatges de les empreses Economia Social i Tercer sector en la 

contractació pública. 

- Promoure l’externalització dels serveis públics com instrument de millora de 

polítiques públiques. 

- Considerar els criteris d’adjudicació en els serveis anomenats d’atenció a les 

persones. 

Fruit d'aquesta treball proposa 11 recomanacions: 

1. Prioritzar la concertació amb entitats del Tercer Sector de Catalunya 

2. Avançar cap a un sistema d’acreditació/homologació. 

3. Dotar a les administracions de mitjans de control mixtes 

4. Estudiar les estructures de costos dels serveis 

5. Formació continuada dels tècnics/ques de la contractació pública 

6. Millora de les condicions laborals a través dels convenis de cada col·lectiu 

7. Reducció de la morositat en la contractació pública. També en relació a la 

subcontractació. 

8. Adequació del nombre de lots en funció de les dimensions de les entitats del 

territori. 
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9. Impulsar una reforma de la Llei del mecenatge. 

10. Posar en valor el voluntariat. 

11. Impulsar un nou marc legal del sistema de contractació a Catalunya. 

Manifesta la necessitat de continuar amb aquest grup de treball per a aprofundir en 
dues qüestions: règim fiscal i mecenatge. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Asens i destaca que des del parlament de Catalunya 

també s’està treballant en la tramitació d’una llei en la mateix direcció. 
 
S'obre torn de paraula. 
 
La Sra. Francina Alsina, felicita per la feina feta i comenta que troba a faltar les 

aportacions del conseller Sr. Chakir el Homrani, en la Taula del Tercer Sector.  

Esmena al punt 11. "És demana impulsar la creació i aprovació d'uns nous marcs 

legals del sistema de contractació i de concertació a nivell de Catalunya (...)”. 

El Sr. Rodrigo Araneda, dona suport a la idea que les exigències econòmiques, en 

la majoria de les entitats, impedeixen que puguin desenvolupar un servei tenint 

capacitat per a això. 

La Sr. Montserrat Ballarín defineix el dictamen com magnífic i es mostra satisfeta 

per la decisió de continuïtat. Destaca que hi ha dues maneres de cooperació públic-

privada, conveniar un servei i un altre que és crear organismes mixtes. 

En relació a la recomanació 8, el Sr. Pere Massanet mostra el seu acord, però entén 

que aquesta mesura no limita que una entitat gran pugui citar a la "baixa" els preus 

dels serveis i obtenir tota existència de Barcelona, per la qual cosa proposa fer un 

pas més en la regulació. 

El Sr. Alejandro Goñi respon que uns dels temes importants de treball ha estat 

aquest al qual fa referència, per a poder facilitar l'accés de les petites empreses a 

aquests lots, es proposat que siguin dividits. Remarca, d'altra banda, l'actuació de 

l'ajuntament en el pagament a menys de 30 dies i la imposició per contracte a les 

empreses a pagar als serveis subcontractats quan elles cobren. I convida a la resta 

del Plenari a participar en el grup de treball 

La Sra. Gala Pin, agraeix el treball fet per abordar temes d'actualitat política i social, 

emfatitza que és un punt de partida i convida a treballar en la línia de la cooperació 

publico-comunitària i en la col·laboració amb la Taula de Patrimoni Ciutadà. I 

respecte el dictamen, es compromet a fer un retorn el més aviat possible. 

La Sra. Nuria Paricio anima que en la pròxima legislatura, quan es parli de 

Cooperació Publico Privada, no només es centri en el servei d'atenció a les persones. 

Proposa modificar el títol del Dictamen per Cooperació Publico Privada d'atenció a les 

persones, perquè es desprèn la sensació de que no estan tots els serveis inclosos. 

Votació: 

S’aprova el Dictamen de Cooperació Publico-Privada per 42 vots a favor, 0 en contra i 
1 abstenció. 
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4. Proposta al Consell municipal de declaració sobre els certificats digitals 
exigits a les associacions 

 

La Sra. Montserrat Morera especifica que aquesta declaració s'ha realitzat des del 

Consell d’Associacions de Barcelona i passa la paraula al Sr. Enric Canet, que 

explica que l’aplicació de la llei 39/2015 del procediment administratiu comú de les 

administracions públiques obliga a totes les persones jurídiques a relacionar-se amb 

les administracions per mitjans electrònics. 

Per tant, associacions i la resta d’entitats sense ànim de lucre estan obligades a 

obtenir el certificat electrònic per realitzar tràmits bàsics. El fet que sigui obligatori 

comporta problemes a causa de la bretxa digital encara existent en el sector 

associatiu. A més té un cost proper als 40 euros i una vigència de dos anys. 

Per a resoldre les problemàtiques vinculades a la tramitació es sol·licita: 

- Treballar per la coordinació entre les administracions per facilitar aquestes 

gestions amb un cost mínim o nul per a les entitats sense ànim de lucre.  

- Treballar per què tant Ajuntament de Barcelona com Generalitat  puguin 

emetre certificats a entitats sense ànim de lucre, des de la proximitat. 

- Cercar alternatives per aquells projectes col·lectius que seguiran afectats per 

la bretxa digital, mentre no es puguin solucionar. 

 
S'obre torn de paraula. 

 
La Sra. Gala Pin posa el valor el treball conjunt que està realitzant l'Ajuntament i la 
Generalitat, en relació al primer punt. I vinculat al reglament de participació, aprofita 
per a compartir que la signatura digital de les iniciatives ciutadanes, per a poder 
impulsar iniciatives, està en funcionament. 

El Sr. Guillem Espriu pregunta a qui correspon la competència (local, autonòmica o 
estatal) a l'hora de donar el certificat digital. El Sr. Alejandro Goñi li respon que hi ha 

tres: Cambra de Comerç, Fàbrica de moneda i timbre i PIMEC. 
 
El Sr. Rodrigo Araneda, pregunta per la funcionalitat d’aquest certificat, a part de la 
presentació a les subvencions. La Sra. Montserrat Morera li respon, que té altres 

relacionats amb activitats econòmiques de les entitats. 
 
Votació: 

S’aprova la proposta per 42 vots a favor, 0 en contra i 0 abstenció. 

Es recorda que segons l’article 58, la proposta serà traslladada al Consell Municipal, 
es la primera vegada que es realitza esta funció. 

 
5. Proposta dissolució Consell Municipal d’Entitats Barcelona 

Pren la paraula el Sr. Joan Manuel V. Parisi i narra que la història del consell ha estat 
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marcada per tres noms i la seva trajectòria per noms de moltes persones 
compromeses i decidides. A continuació, fa referència a la tradició associativa de 
Barcelona i afegeix: “Encara que pugui semblar pretensiós, sense el Consell 
Municipal d’Associacions de Barcelona, no sabem on hauríem pogut arribar, però 
seria inimaginable pensar que disposaríem d’unes xarxes tan ben travades, tant les 
pròpies de les associacions com les de col·laboració amb l’administració municipal, 
representades per aquest Consell de Ciutat. Juntes som millors!!!” 
 
S'obre torn de paraula. 
 
Pren el torn Sr. Guillem Espriu i apunta la seva intervenció en totes les etapes del 

CMAB i els bons resultats que s'han obtingut. 

El Sr. Joan Martínez agraeix les tasques a tots i explica que no li agrada votar per la 

dissolució, però votarà que si. 

Parla Sr. Raimond Blasi i assenyala que és conscient que en el seu moment va 

posar sobre la taula la necessitat de reflexionar sobre aquest consell, però encara així 

el seu vot seria una abstenció pel sentiments que li provoca. 

 
Pren la paraula Sr. Joan Miró i, com a membre fundador, dedica unes paraules de 

record a la feina de tots els participants des de l'inici. Exposa que Barcelona és una 

ciutat molt organitzada, que només necessitava un punt de trobada entre les 

associacions per a continuar, i aquest lloc el van trobar a la Torre Jussana, per a ell 

"la casa de les associacions". Agraeix el reconeixement per la seva tasca i la 

trajectòria del consell. 

 

Intervé Sra. Gala Pin i agraeix el que considera una maduresa col·lectiva per part del 

Consell de Ciutat, pel fet de ser capaç d'eliminar espais.  

 

Votació: 
S’aprova la dissolució per 39 vots a favor, 0 en contra i 4 abstencions. 
 
La Sra. Montserrat Morera assenyala el repte que ha suposat aquesta dissolució i 
assumeix que des del CAB i en col·laboració amb els partits polítics continuar 
treballant per la ciutadania i la ciutat. 
 

6. Torn obert de paraules 

Pren la paraula la Sra. Marilén Barceló i agraeix la feina feta i valora la possibilitat 

d'aprendre i construir junts. 

La Sra. Montserrat Morera, en relació a l'obertura d'un període de renovació del 
Consell de Ciutat, explica que el grup de comunicació ha treballat en uns díptics 
informatius que cal difondre en la societat per a donar a conèixer el consell i convidar 
a la participació ciutadana. Recorda que ells formen un 25% de la composició. 

Pren la paraula el Sr. Xavier Mulleras i agraeix les sinèrgies generades per la feina 

del consell. 
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El Sr. Raimond Blasi, parla en nom propi i s'acomiada del Consell de Ciutat. Agraeix 

a títol personal la feina i la paciència. I convida a continuar treballant defensant el 

lema del consell "Entre la Ciutadania i el Govern", que és el que fa créixer la ciutat. 

 
Intervé Sra. Montserrat Ballarín i agraeix la feina feta i manifesta l'orgull que suposa 

la participació que es viu des de tots els àmbits. Reconeix que govern, oposició i 

entitats donen el millor de si per a fer una ciutat millor. Valora la participació, 

l'autocrítica i l'aprenentatge continu. 

 
La Sra. Inmaculada González agraeix el bon acolliment, l'atenció per part del suport 

tècnic, i especialment a dos companys, Sr. Delfí Cosialls i Sra. Inma Vicente. I desitja 
que la pròxima renovació generi molta més activitat i diversitat d'opinions. 
 
El Sr. Jaume Asens tanca la sessió resumint els acords presos i aprofita per a 
compartir que s'acomiada del seu càrrec. 
 
 
 
 
Es tanca la sessió. 


